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REVISTA PRESEI 
 
 

 Federația SANITAS declanșează luni protestele; sindicaliștii pichetează sediul Ministerului Muncii, între 11:00 - 13:00 
Membrii federației sindicale SANITAS vor picheta luni, 2 octombrie, sediul Ministerului Muncii, pe fondul 
nemulțumirilor legate de problemele cu care se confruntă sănătatea și asistența socială din România. 
Potrivit unui anunț al președintelui SANITAS București, Viorel Hușanu, postat pe Facebook, luni, 2 octombrie, 
sindicaliștii vor picheta Ministerul Muncii, între orele 11:00 — 13:00, miercuri, 4 octombrie, Ministerul Sănătății, 
iar vineri, 6 octombrie, se vor muta în fața Ministerul Finanțelor Publice, în același interval orar.  
SANITAS va continua acțiunile de protest prin organizarea unui miting și a unui marș, în data de 19 octombrie, 
urmând ca ulterior să se decidă în cadrul Consiliului Național data la care aceștia vor declanșa greva generală în 
sistemul sanitar. 
Principalele revendicări ale sindicaliștilor sunt: eliminarea plafonului de 30% pentru acordarea sporurilor specifice 
care, dacă va fi aplicat, va duce la scăderea veniturilor actuale ale angajaților; acordarea sporurilor pentru 
condițiile de muncă întregului personal din sănătate și asistență socială, inclusiv personalului tehnic și 
administrativ; aplicarea integrală a creșterilor salariale pentru toți angajații din sănătate și asistență socială, 
începând cu 1 martie 2018; renunțarea la transferul contribuțiilor sociale de la angajator la angajat, câtă vreme 
aceasta se traduce, în sectorul public, prin anularea creșterii salariale de 25% prevăzută în lege; acordarea 
tichetelor de masă pe tot parcursul anului 2018. 
"Aceste solicitări au fost prezentate în repetate rânduri miniștrilor de resort și altor reprezentanți ai instituțiilor 
administrației publice centrale, însă fără niciun rezultat. În condițiile în care, luni de zile, guvernanții au mimat 
interesul și au continuat să acționeze în defavoarea angajaților din sănătate și asistență socială, ultima soluție 
rămasă Federației este declanșarea acțiunilor de protest", afirmă sindicaliștii. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Olguța Vasilescu: Nu avem de gând să egalizăm vârsta de pensionare; nu avem același standard de viață ca în Uniunea 
Europeană 
Autoritățile nu au intenția de a egaliza vârsta de pensionare a femeilor cu cea a bărbaților în noua Lege a 
pensiilor, deoarece în România nu există același standard și aceeași medie de viață ca în Uniunea Europeană, 
unde tendința de ieșire la pensie este spre 70 de ani, a declarat, duminică, ministrul Muncii, Olguța Vasilescu, la 
România TV. 
"S-a tot discutat în această perioadă că vrem să intervenim la vârsta de pensionare. Părerea mea este că noi nu 
avem același standard de viață și aceeași medie de viață ca în Uniunea Europeană ca să ne ducem după ei la 67 de 
ani, chiar tendința este spre 70 de ani de ieșire la pensie, și de egalizat femeile cu bărbații. Practic, ajungi să 
cotizezi toată viața și te mai bucuri de pensie un an sau doi, dacă mai apuci să te bucuri de pensie. Din punctul 
acesta de vedere, noi nu avem de gând să facem asta. Există o directivă a Uniunii Europene care obligă România 
ca până în 2030 vârstele de pensionare să fie egalizate la bărbați și la femei, dar mai avem destul de mult până în 
2030 și vom mai vedea ce va mai fi până atunci. Nu ne-am propus să facem și nici în Programul de Guvernare nu 
figurează asta", a precizat Vasilescu într-o intervenție la postul de televiziune. 
Întrebată care vor fi categoriile ce vor beneficia de pensionare anticipată în noua Lege a pensiilor, ministrul 
Muncii a precizat că în Programul de Guvernare se prevede o scădere cu șase ani a vârstei de pensionare pentru 
femeile care au peste trei copii. De asemenea, ministrul a anunțat că actualele pensii minime vor trece ca prestații 
sociale în noua lege și se vor mări de la 520 de lei, la 640 de lei în 2018. 
"Noi avem în Programul de Guvernare ca femeile cu peste trei copii să aibă șase ani în minus la pensie. Sigur că, 
de când am început să comunicăm acest lucru, în spațiul public au apărut tot felul de idei: nu ar mai fi mai bine să 
fie un an pentru femeile cu un copil, doi ani pentru femeile cu doi copii, etc. Sunt tot felul de dezbateri pe 
subiectul respectiv, dar eu vă spun cum va apărea în lege și cum este în programul nostru de guvernare. Nu vor 
mai fi acele pensii minime despre care să discutam în legislația de pensii, vor trece ca și prestație socială. Ele vor 
rămâne, chiar se vor mări de anul viitor. Așa numita acum pensie minimă, care este de 520 de lei, va ajunge la 640 
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de lei, dar nu va mai fi categorisită ca și pensie, ci ca o prestație socială. Am avut stupefacția să observăm că, după 
ce am crescut indemnizația socială minimă de la 400 la 520 de lei, sunt foarte mulți pensionari cu 520 de lei, care 
au cotizat, care au muncit, și este clar că va trebui să corectăm sistemul", a explicat Vasilescu. 
În opinia acesteia, noua Lege a pensiilor va fi mult mai corectă și va putea fi și mai predictibilă pentru Ministerul 
Finanțelor, dacă nu se mai modifică o perioadă îndelungată de timp, pentru că astfel se va ști anual cât are de pus 
în contul bugetului de pensii. 
"La ora actuală și mai important decât orice trebuie să facem un calcul financiar pe cele trei variante (ale Legii 
Pensiilor n.r.), diferența este destul mică între ele. Eu cred că așa cum va arăta Legea pensiilor va fi mult mai 
corectă. Dacă legea rămâne așa și nu se mai modifică o perioadă îndelungată de timp este mult mai predictibil 
pentru Ministerul de Finanțe, care știe anual cât are de pus în contul bugetului de pensii, decât odată la trei luni, 
dacă mai apare o modificare a legii pensiilor și iarăși mai trebuie să caute bani în plus, crește și deficitul automat și 
se creează și multe dezechilibre. Noi am lucrat cu specialiștii de la Casa Națională de Pensii și cu oameni din 
Ministerul Muncii dar și din afara sistemului, finanțiști, care la ora actuală fac tot felul de calcule. Este vorba de o 
altă formulă de calcul pe care noi o vom aplica în această lege", a explicat Olguța Vasilescu. 
Totodată, ministrul Muncii susține că, până la sfârșitul anului viitor, prin toate măsurile care vor fi luate se va 
ajunge la o echilibrare a bugetului asigurări sociale. 
"Până la sfârșitul anului viitor, prin toate măsurile pe care le vom lua anul acesta și anul viitor, vom ajunge la o 
echilibrare a bugetului asigurărilor sociale. Anul trecut a fost un deficit de 15 miliarde de lei. Ca să înțelegem de 
unde plecăm. Nicio pensie nu va scădea, conform Legii pensiilor. Ce a fost de corectat în partea de pensii speciale 
s-a cam corectat, în sensul că nu mai pot să depășească salariul net și nu se mai actualizează cu salariile aflate în 
plată. În ceea ce privește pensiile, se va respecta programul de guvernare cu creșteri anuale. Această lege se 
referă la partea de contributivitate. De altfel, Casa Națională Pensii este în subordinea Ministerului Muncii, iar 
pentru pensiile militare sunt două case împărțite, una la Ministerul Apărării și una la Ministerul de Interne, care ar 
trebui să lucreze pe legislația proprie. Aici există o singură referire la pensiile speciale și aceea că nu se mai pot 
cumula două pensii speciale sau o pensie specială cu salariul la stat", a adăugat ministrul Muncii. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Tarifele la taxi cresc în București, după mai bine de opt ani. Ce alte scumpiri aduce 1 octombrie 
În prag de iarnă, românii vor avea facturi mai mari şi vor plăti carburanţi mai scumpi. De astăzi se scumpesc 
benzina şi motorina, gaze naturale şi electricitatea. Cei mai afectaţi vor fi însă şoferii pentru că au parte de a doua 
scumpire în două săptămâni, după majorarea accizei la carburanţi. Având legătură mai mult sau mai puțin cu 
aceasta, bucureștenii mai primesc o veste proastă: tarifele la majoritatea companiilor de taximetre cresc de la 
1,39 lei la 1,69 lei pe kilometru, o scumpire care vine după mai bine de opt ani de când era în vigoare acest tarif.  
De astăzi intră în vigoare a doua etapă de majorare a accizei la carburanţi. Sunt încă 19 bani în plus, după ce şi la 
mijlocul lui septembrie a mai fost o majorare identică. Reintroducerea supraaccizei a urcat preţul benzinei şi 
motorinei la peste 5 lei pe litru. După scumpirea de azi vom plăti, în medie, cu 20 de lei în plus la fiecare plin, faţă 
de începutul lunii septembrie. 
În aceste condiții, cele mai mari două companii de taxi din Bucureşti, Speed şi Cristaxi, au majorat tarifele de la 1 
octombrie. Prima a crescut tariful la 1,69 de lei/km, în vreme ce a doua va practica un tarif de 1,70 lei/km. Surse 
din piață spun însă că ele vor fi urmate și de celelalte companii de taxi din București. 
Se scumpesc şi gazele naturale, o majorare de 6 procente, ceea ce înseamnă o cheltuială în plus de aproximativ 8 
lei la factura lunară a unei familii. 
Vom plăti în plus şi de fiecare dată când aprindem becul sau televizorul. Preţul energiei electrice creşte, tot de azi, 
cu până la cinci procente, iar asta se traduce, în medie, cu o creştere de 4 lei la factura lunară. 
Patronatele din industria alimentară avertizează că scumpirile anunţate de stat vor atrage după sine şi majorarea 
preţului alimentelor. 
(Sursa: Digi 24) 
 

 Premierul Mihai Tudose, supărat pe bancheri pentru evoluţia Robor: Colegii de la BNR au fost puţin plecaţi de 
acasă. Ce răspunde Adrian Vasilescu 
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După creşterea alarmantă a indicelui Robor din ultimele zile, Premierul Mihai Tudose îi cheamă la raport pe 
reprezentanţii BNR. Premierul a spus, vineri că, probabil, ”colegii” de la BNR au fost puţin plecaţi de acasă, pentru 
că era rolul băncii naţionale să intervină. 
UPDATE. Adrian Vasilescu, consultantul de strategie la Banca Națională a României, a explicat, vineri seara, la 
postul B1TV, care sunt motivele creşterii Robor-ului.  Întrebat de jurnalistul Sabin Orcan despre creşterea Robor, 
Vasilescu a dat trei motive ale acestei creşteri. 
"Unu: Pe planetă se închide epoca dobânzilor mici şi intra o altă epocă a dobânzilor în creltere. Nu putea ca 
România să nu fie influenţată de acest curent. Doi. La BNR va fi o sedinta de politică monetară a bancii naţională 
unde analiştii vor analiza această crştere. Al treilea moment este legat de anotimp. Întotdeauna toamna se fac 
aşezări şi reaşezări. Este deprecierea specifică perioadei de toamnă. Foarte mulţi actori ai pieţei încearcă să se 
asigure pe un loc cât mai bun", a spus Vasilescu.  
”Măcar să ştim: mai e Banca Naţională a României sau e o structură de zei care se ocupă de propria lor existenţă, 
foarte bună de altfel”, a declarat premierul, vineri. 
”Cred că colegii noştri, ai românilor sau care ar fi trebuit să fie colegii românilor de la BNR au fost puţin plecaţi de 
acasă, fiindcă ăsta era rolul BNR - să nu lase să crească şi să nu lase nişte actori să se joace pe această temă”, a 
afirmat premierul. 
Întrebat dacă ar trebui să intervină BNR, Mihai Tudose a replicat: ”Păi asta face BNR, nu se joacă la modul pozitiv 
pe această piaţă?”. 
Tudose a spus că nu a discutat cu guvernatorul Mugur Isărescu, dar că este posibil să aibă o discuţie cu acesta 
săptămâna viitoare. 
”Nu am avut o discuţie cu guvernatorul şi s-ar putea să am o discuţie săptămâna viitoare, pentru că chiar vreau să 
îl întreb pe guvernator dacă domnul Vasilescu chiar reprezintă BNR când iese cu declaraţii. Dacă vorbeşte în nume 
propriu, e problema domniei lui, dar să-şi pună tricou pe care să scrie privat. Dacă iese în tricou cu BNR, avem altă 
discuţie. Dar măcar să ştim: mai e Banca Naţională a României sau e o structură de zei care se ocupă de propria 
lor existenţă, foarte bună de altfel”, a mai declarat premierul. 
Indicele Robor la 3 luni, în funcţie de care sunt calculate dobânzile la majoritatea creditelor în lei, a atins nivelul de 
1,58%, cel mai mare din ianuarie 2015 până în prezent, potrivit datelor publicate vineri de Banca Naţională a 
României (BNR). 
ROBOR (Romanian Interbank Offer Rate) este rata medie a dobânzii pentru creditele în lei acordate pe piaţa 
interbancară, iar creşterea acestui indicator va duce la un avans al ratelor în cazul creditelor în lei. 
Tudose nu își ia salariul pe card 
Premierul Mihai Tudose a declarat, la începutul lunii, că el nu are nevoie de cont bancar pentru că salariul de 
prim-ministru încape într-un plic subţire, iar banii lui dispar repede, întrucât este şi căsătorit. 
”Am refuzat să-mi pun leafa pe card ca să-i dau băncii câte doi ani de câte ori folosesc cardul. Nu vreau să-i dau. 
Consider că nu-i merită.”, a declarat Mihai Tudose, la acea vreme. 
(Sursa: Romania Libera) 
 

 Liviu Dragnea: Este aproape finalizat proiectul reducerii taxelor nefiscale. Am putea renunța la taxa pe horă, o 
mie de lei 

 
Președintele PSD și al Camerei Deputaților, Liviu Dragnea, a anunțat vineri seară că, la nivelul PSD, este "aproape 
finalizat" proiectul de reducere a taxelor nefiscale, așa cum s-a promis în campania electorală. 
Liviu Dragnea a oferit în acest context un singur exemplu, recunoscând că în România este în vigoare și o "taxă pe 
horă", în valoare de o mie de lei, care trebuie plătită de cel care vrea să organizeze o horă. 
Liviu Dragnea a spus că la o taxă de acest gen se poate renunța. 
(Sursa: Romania Libera) 
 

 Petre Daea: România va avea opt centre de colectare a lânii. Unii producători preferă acum s-o arunce. 
Ministrul a vrut să testeze lâna dar i-a cedat aparatul 
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UPDATE 21,30:  În timpul vizitei de sâmbătă de la Iași, ministrul Petre Daea a participat și la o demonstrație de 
testare a unui fir de lână, care inițial a eșuat din cauza unui aparat care nu a reușit să pornească, 
informează Agerpres. 
Ministrul Agriculturii, Petre Daea, s-a aflat, sâmbătă după amiaza, la Iași, pentru a inaugura noul laborator de 
verificare a calității lânii, acesta fiind unul din cele trei centre existente în țară, după cele din județele Vâlcea și 
Cluj, informează Agerpres. 
Daea a precizat că testele vor fi gratuite, iar analizele vor fi făcute cu aparatura recondiționată.   
"Cu bani de la Ministerul Agriculturii sunt trei astfel de centre — la Iași, Vâlcea și Cluj. (...) Nu am investit prea 
mult. Această aparatură a fost în sistem, dar a fost abandonată, iar acum încercăm să o punem în mișcare. Noi 
nădăjduim ca din începutul acesta să învățăm și să ne organizăm, iar apoi să mergem mai departe multiplicând, pe 
de-o parte punctele acestea de preluare, și dotând centrele de preluare cu aparatură necesară în așa fel încât să 
știm ce cantitate, ce calitate are lâna respectivă și cum o vom valorifica", a declarat ministrul Daea. 
Demnitarul a arătat că valorificarea nu trebuie să se oprească "doar la vânzarea pur și simplu a lânii", adăugând că 
după acțiunea de colectare "încep activități". 
"Lâna are folosințe multiple, spre exemplu ca material termoizolant. De ce să nu începem și industria lânii să o 
pornim în țara aceasta? De ce să nu valorificăm? De ce să nu folosim acest mare produs în industria aceasta care a 
fost în România?", s-a întrebat retoric ministrul Agriculturii. 
Petre Daea a afirmat că în țară vor fi construite centre regionale de preluare și prelucrare a lânii. El a dat ca 
exemplu și unele inițiative în care s-au accesat bani europeni. 
"Avem programul pe care l-am introdus în proiecția bugetului pe 2018 în așa fel încât (...) în primă fază vor fi opt 
centre regionale, urmând ca apoi să le multiplicăm în funcție de nevoi, de capacitatea de organizare din zonele 
respective în așa fel încât nicio cantitate să nu fie irosită. Lâna trebuie să fie luată, valorificată și să câștige atât 
producătorul, cât și cel care valorifică. Am fost cu câtva timp în urmă la Sângeorz, în Bistrița Năsăud, la un 
întreprinzător extraordinar de valoros care prin forțe proprii a făcut un centru de colectare a lânii. O să facem și 
altele în continuare. Sunt și în zona Novacilor, la Vâlcea, de asemenea, sunt întreprinzători care cu fonduri 
europene s-au apucat de făcut astfel de centre", a declarat ministrul Petre Daea. 
El a menționat că astfel de demersuri sunt necesare pentru a determina fermierii să nu arunce lâna. 
"Prețul pe care îl obținem prin valorificarea lânii și prețul pe care îl acordăm de la bugetul de stat va fi un 
stimulent pentru a nu arunca lâna, pentru a valorifica. Știți foarte bine, e o calitate impresionantă la nivelul țării 
sunt aproximativ 36.000 de tone, iar în acest program s-au înscris 32.000 de beneficiari. Acesta e un început 
foarte bun. Am discutat și discut cu producătorii din domeniu, am discutat cu cei care s-au apucat să facă centre 
de preluare, de colectare, pentru a putea apoi să trecem la faza a doua, a treia și a patra de prelucrare a lânii, de 
valorificare superioară. Până acum, până la această fază de preluare și acordare a acelui leu pe kilogram, din 
această sumă pe care o dăm pe kilogramul de lână reușim doar să acoperim costurile pentru tuns", a declarat 
ministrul Petre Daea.Daea a precizat că testele vor fi gratuite, iar analizele vor fi făcute cu aparatura 
recondiționată.   
"Cu bani de la Ministerul Agriculturii sunt trei astfel de centre — la Iași, Vâlcea și Cluj. (...) Nu am investit prea 
mult. Această aparatură a fost în sistem, dar a fost abandonată, iar acum încercăm să o punem în mișcare. Noi 
nădăjduim ca din începutul acesta să învățăm și să ne organizăm, iar apoi să mergem mai departe multiplicând, pe 
de-o parte punctele acestea de preluare, și dotând centrele de preluare cu aparatură necesară în așa fel încât să 
știm ce cantitate, ce calitate are lâna respectivă și cum o vom valorifica", a declarat ministrul Daea. 
Demnitarul a arătat că valorificarea nu trebuie să se oprească "doar la vânzarea pur și simplu a lânii", adăugând că 
după acțiunea de colectare "încep activități". 
"Lâna are folosințe multiple, spre exemplu ca material termoizolant. De ce să nu începem și industria lânii să o 
pornim în țara aceasta? De ce să nu valorificăm? De ce să nu folosim acest mare produs în industria aceasta care a 
fost în România?", s-a întrebat retoric ministrul Agriculturii. 
Petre Daea a afirmat că în țară vor fi construite centre regionale de preluare și prelucrare a lânii. El a dat ca 
exemplu și unele inițiative în care s-au accesat bani europeni. 
"Avem programul pe care l-am introdus în proiecția bugetului pe 2018 în așa fel încât (...) în primă fază vor fi opt 
centre regionale, urmând ca apoi să le multiplicăm în funcție de nevoi, de capacitatea de organizare din zonele 
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respective în așa fel încât nicio cantitate să nu fie irosită. Lâna trebuie să fie luată, valorificată și să câștige atât 
producătorul, cât și cel care valorifică. Am fost cu câtva timp în urmă la Sângeorz, în Bistrița Năsăud, la un 
întreprinzător extraordinar de valoros care prin forțe proprii a făcut un centru de colectare a lânii. O să facem și 
altele în continuare. Sunt și în zona Novacilor, la Vâlcea, de asemenea, sunt întreprinzători care cu fonduri 
europene s-au apucat de făcut astfel de centre", a declarat ministrul Petre Daea. 
El a menționat că astfel de demersuri sunt necesare pentru a determina fermierii să nu arunce lâna. 
"Prețul pe care îl obținem prin valorificarea lânii și prețul pe care îl acordăm de la bugetul de stat va fi un 
stimulent pentru a nu arunca lâna, pentru a valorifica. Știți foarte bine, e o calitate impresionantă la nivelul țării 
sunt aproximativ 36.000 de tone, iar în acest program s-au înscris 32.000 de beneficiari. Acesta e un început 
foarte bun. Am discutat și discut cu producătorii din domeniu, am discutat cu cei care s-au apucat să facă centre 
de preluare, de colectare, pentru a putea apoi să trecem la faza a doua, a treia și a patra de prelucrare a lânii, de 
valorificare superioară. Până acum, până la această fază de preluare și acordare a acelui leu pe kilogram, din 
această sumă pe care o dăm pe kilogramul de lână reușim doar să acoperim costurile pentru tuns", a declarat 
ministrul Petre Daea. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Arafat: S-au alocat fonduri fără precedent pentru sistemul de situații de urgență 
Șeful Departamentului pentru Situații de Urgență (DSU), Raed Arafat, susține că autoritățile au "alocat fonduri 
fără precedent pentru sistemul de situații de urgență" din România. 
El a declarat, duminică, la Botoșani, că sumele alocate pentru investițiile din domeniul situațiilor de urgență se 
ridică la 600 de milioane de euro. 
"Asistăm la un moment istoric, în care pompierii și situațiile de urgență în general sunt considerate de importanță 
strategică pentru populație și pentru țară. La nivel național, s-au alocat fonduri fără precedent și aici vorbesc de 
aproape 600 de milioane de euro alocate situațiilor de urgență de către Guvern. Premierul a decis să le aloce din 
fonduri europene, să ne permită să ne dotăm cu tot ce este nevoie, să eliminăm tot ce este mai vechi de 30 de 
ani, de 25 de ani, să venim mai aproape și mai eficient de populație", a afirmat șeful DSU. 
Arafat a precizat că din fondurile totale de 600 de milioane de euro alocate pentru sectorul de urgențe, 
aproximativ 170 de milioane de euro sunt pentru componenta de aviație, în special pentru căutare și salvare 
montană, iar 430 de milioane de euro merg către Inspectoratul General pentru Situații de Urgență (IGSU). 
Potrivit oficialului DSU, fondurile alocate IGSU vor fi destinate înlocuirii parcului auto vechi, menționând că vor fi 
înlocuite peste 500 de autospeciale vechi de peste 30 de ani. De asemenea, din aceste fonduri vor fi achiziționate 
180 de autoscări, necesare intervențiilor în zonele urbane, însă, în același timp, vor permite IGSU să dezvolte o 
structură navală la Constanța, capabilă să intervină pentru stingerea de incendii, căutarea și salvarea pe apă.  
 
"Acestea sunt sume care vor arăta o diferență mare în sectorul de urgență, care va îngloba tot sectorul, nu numai 
partea de pompieri, și asta o să o vedem în următorii doi ani. O să se simtă diferența majoră în următorii doi ani", 
a mai precizat Arafat. 
(Sursa: Agerpres) 

 DNA are termen până luni pentru a trimite obiecții la raportul întocmit de Inspecția Judiciară 
Direcția Națională Anticorupție trebuie să trimită până luni obiecțiile asupra raportului întocmit de Inspecția 
Judiciară în urma controlului privind eficiența managerială și modul de îndeplinire a atribuțiilor de către 
conducerea Direcției. 
Pe 26 septembrie, Inspecția Judiciară anunța că a finalizat raportul privind rezultatele controlului la Direcția 
Națională Anticorupție, precizând că acesta a fost transmis DNA pentru a formula obiecții până pe data de 2 
octombrie. 
"Raportul a fost avizat cu observații de conducerea Inspecției Judiciare și a fost transmis marți, 26 septembrie, 
Direcției Naționale Anticorupție în vederea formulării eventualelor obiecțiuni. Termenul limită stabilit de 
inspectorii judiciari pentru formularea de obiecțiuni este 2 octombrie 2017", se precizează într-un comunicat de 
presă al Inspecției Judiciare. 
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Pe 4 iulie, Inspecția Judiciară a publicat, pe pagina de Facebook, planul de control pe anul 2017 la parchete, 
printre care și la Direcția Națională Anticorupție și Parchetul de pe lângă Înalta Curte de Casație și Justiție. 
În data de 17 iulie, Inspecția Judiciară a început controlul la DNA privind eficiența managerială și modul de 
îndeplinire a atribuțiilor de către conducerea Direcției, verificare ce urma a fi efectuată în perioada 17 iulie — 11 
august. Ulterior, IJ a decis să prelungească verificarea până pe 25 august, având în vedere că volumul de activitate 
real îl depășea pe cel previzionat de inspectori. 
În planul de control se preciza că ar fi urmat să fie efectuate controale privind eficiența managerială și modul de 
îndeplinire a atribuțiilor de către conducerea parchetelor, ce decurg din legi și regulamente, precum și 
respectarea normelor procedurale și regulamentare de către procurori și personalul auxiliar de specialitate de la 
parchetul de pe lângă o curte de apel și parchetele arondate, Parchetul de pe lângă Înalta Curte de Casație și 
Justiție și Direcția Națională Anticorupție — Structura centrală. De asemenea, urmau a fi efectuate controale 
tematice privind verificarea măsurilor luate de către procurori și conducerile parchetelor în vederea soluționării 
dosarelor mai vechi de 5 ani, precum și verificarea măsurilor luate de procurori pentru soluționarea dosarelor mai 
vechi de 2 ani, inclusiv recuperarea prejudiciilor și aplicarea confiscării extinse, care au ca obiect următoarele 
infracțiuni: evaziune fiscală, spălare de bani, contrabandă, corupție, infracțiuni silvice și contra mediului, conflict 
de interese. 
În plus, IJ anunța verificări și în legătură cu practica parchetelor privind renunțarea la urmărirea penală și modul 
de soluționare a dosarelor mai vechi de 2 ani având ca obiect infracțiuni contra persoanei ca urmare a culpei 
medicale. 
Alte aspecte avute în vedere la controalele de fond ale Inspecției Judiciare ar fi urmat să vizeze verificarea 
organizării și coordonării eficiente a activității, a comportamentului și comunicării, a asumării responsabilităților și 
a aptitudinilor manageriale — repartizarea procurorilor pe sectoare de activitate, repartizarea personalului 
auxiliar de specialitate și a celorlalte categorii de personal, repartizarea echilibrată a lucrărilor, dotarea tehnico-
materială și informatică, condițiile în care procurorii, personalul auxiliar de specialitate și personalul contractual 
își desfășoară activitatea. 
Totodată, potrivit planului, urmau să fie verificate comportamentul și comunicarea cu procurorii, lucrătorii de 
poliție judiciară, specialiștii, personalul auxiliar, personalul contractual, judecătorii, justițiabilii, ceilalți participanți 
la procesul penal și alte instituții; relația cu mass-media, asigurarea accesului la informațiile de interes public din 
cadrul parchetului și transparența actului de conducere; respectarea principiului repartizării pe criterii obiective a 
cauzelor. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Autorizațiile de securitate la incendiu devin obligatorii de la 1 octombrie 
Începând cu 1 octombrie 2017, autorizațiile de securitate la incendiu devin obligatorii, fără a se mai aplica 
termenul de grație acordat pentru intrarea în legalitate a construcțiilor puse în funcțiune în lipsa respectivei 
autorizații. 
Conform prevederilor legale, punerea în funcțiune fără obținerea autorizației de securitate la incendiu a 
construcțiilor și amenajărilor noi ori a celor existente la care s-au executat lucrări de modificare/schimbare de 
destinație atrage după sine aplicarea de amenzi cuprinse între 20.000 și 50.000 de lei. În cazul în care e constatată 
încălcarea gravă a cerinței de securitate la incendiu, inspectoratele pentru situații de urgență pot decide oprirea 
funcționării ori utilizării construcțiilor sau amenajărilor. Această sancțiune nu este condiționată de existența 
autorizației de securitate la incendiu. 
IGSU precizează că în primele opt luni ale anului 2017 s-au depus eforturi susținute pentru soluționarea celor 
22.969 de solicitări în vederea emiterii avizelor și autorizațiilor de securitate la incendiu. 
"În urma verificării documentațiilor tehnice și a lucrărilor din teren, la nivel național au fost emise 3.643 de avize 
de securitate la incendiu și 2.086 de autorizații de securitate la incendiu. De asemenea, în perioada 1 ianuarie — 
31 august a.c., inspectorii de prevenire au derulat 27.717 acțiuni de îndrumare și control, pe timpul cărora au 
aplicat 9.520 de amenzi în cuantum de 12,2, milioane lei", se arată într-un comunicat de presă al IGSU. 
(Sursa: Digi 24) 
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 Editură unică pentru manuale. Cine ar putea da peste cap planurile lui Liviu Pop 
Ministrul Educaţiei a găsit soluţia pentru ca elevii să nu mai înceapă şcoala şi anul viitor fără manuale. Toate 
cărţile vor fi tipărite de o singură editură, a statului. Se revine astfel la sistemul la care s-a renunţat odată cu 
liberalizarea pieţei pentru manuale, din anii 90. 
Criza manualelor care afectat an de an generaţia de elevi care a intrat în această toamnă în clasa a V-a e motivul 
invocat de ministrul Educaţiei pentru a reveni la realizarea manualelor de către o editură unică. 
„Societatea Editura Didactică și Pedagogică va fi înființată ca societate comercială pe acțiuni, de interes național, 
cu capital de stat integral, în subordinea Ministerului Educației, prin reorganizarea Regiei Autonome Didactică și 
Pedagogică. Ea va realiza manuale școlare la solicitarea directă a Ministerului Educației Naționale pe bază de 
contract”, a anunțat ministrul Liviu Pop. 
Directorii editurilor care au realizat manuale în ultimii ani sunt scandalizaţi de această decizie. 
„O singură editură va elimina concurenţa, va elimina calitatea, iar de cele mai multe ori, cei care vor fi aleşi ca 
autori sau ca redactori vor fi aleşi pe alte criterii decât celoe profesioanle. Conducerea, aşa cum este ea într-o 
întreprindere de stat, birocratică şi de multe ori clientelară, nu ar fi în stare să realizeze manualele pe care acum, 
în clasa a V-a, autorii şi editorii le pun pe băncile şcolilor, cred că ar fi un pas uriaş înapoi”, spune Costin 
Diaconescu, director la editura CD press. 
„O editură unică nu este benefică sistemului educaţional românesc, foarte mulţi autori vor dispărea din 
competiţie. Practic, editurile au investit resurse considerabile, şi-au specializat resursa umană şi au reuşit să aibă 
în timp cadre calificate de specialitate. Acum, lipsind această piaţă, fiind confiscată propriu-zis, aceşti oameni vor 
ieşi sistem şi se va pierde o resursă preţioasă”, spune și Cristian Gresanu, directorul editurii Corint. 
Proiectul guvernamental prin care Editura Didactică şi Pedagogică să redevină unicul realizator de manuale 
şcolare mai are nevoie şi de avizul Consiliului Concurenţei. 
(Sursa: Digi 24) 
 

 Vești bune pentru mii de copii. Ce vor primi elevii claselor II-VIII de la Ministerul Educaţiei 
 
Ministerul Educației va oferi peste 300.000 de ghiozdane unor elevi din clasele II-VIII, a anunțat Liviu Pop, prin 
intermediul unui mesaj postat pe Facebook. 
Ministrul Liviu Pop a anunţat că vor fi oferite "308.611 ghiozdane pentru elevii din clasele II-VIII (elevii din clasele 
pregătitoare și I primesc ghiozdane prin programul național), precum și rechizite școlare pentru un număr estimat 
de 51.539 de preșcolari". 
"Obiectivul urmărit este ca prin majorarea bugetului alocat inițial (11.118.363 lei), fiecare copil din grupul țintă să 
primească în anul școlar 2017-2018 atât rechizite școlare, cât și ghiozdan", a mai scris Liviu Pop. 
(Sursa: Antena 3) 
 

 Turcia, decizie neașteptată după 12 ani de negocieri! Erdogan a făcut anunțul: 'Nu mai avem nevoie de 
aderarea la Uniunea Europeană' 
Turcia nu mai are nevoie să adere la Uniunea Europeană, dar nu va abandona în mod unilateral negocierile privind 
aderarea la Blocul comunitar, a declarat, duminică, preşedintele turc Recep Tayyip Erdogan în faţa Parlamentului, 
informează site-ul agenţiei de presă Reuters, conform Mediafax. 
”Nu vom fi noi ce care vor renunţa. Ca să vă spun sincer, nu mai avem nevoie de aderarea la Uniunea 
Europeană”, a declarat Erdogan. 
Turcia a început negocierile pentru aderare în urmă cu 12 ani, însă discuţiile au intrat într-un impas, mai mulţi 
lideri europeni fiind critici faţă de acţiunile Ankarei după tentativa de lovitură de stat din 2016. De atunci, zeci de 
mii de oameni, inclusiv profesori şi jurnalişti, au fost reţinuţi. 
Oficialii turci au precizat că statele UE nu au apreciat corect gravitatea ameninţărilor cu care s-a confruntat 
Ankara, precizând că unele state nu au cooperat cu Turcia. 
”UE a eşuat în lupta împotriva terorismului”, a declarat preşedintele turc, sugerând că Blocul comunitar încă mai 
are nevoie de Turcia. 
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Recent, cancelarul german Angela Merkel a afirmat că Turcia nu a trebuit să adere la UE, în pofida faptului că 
Ankara este un aliat NATO. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Referendum privind independenţa în Catalonia. Cel puţin 884 de răniţi în urma intervenţiei poliţiei spaniole. 
„90% din voturi în favoare” 
 
Cel puţin 884 de persoane au fost rănite, potrivit autorităţilor catalane, în urma confruntărilor cu poliţia spaniolă, 
duminică, în Barcelona şi alte localităţi din Catalonia, în timpul referendumului pentru independenţă al regiunii 
din Spania. Madridul a declarat ilegala consultarea populară şi a trimis forţele de ordine pentru a împiedica 
votarea. Cu toate acestea, procesul a continuat, iar secţiile s-au închis la ora 21.00, ora României.  
 
UPDATE 3.07 Potrivit rezultatelor preliminare oferite de către guvernul regiunii, 90% din cei 2.26 milioane de 
catalani care au votat, au făcut-o în favoarea independenţei. Regiunea are în total 5.3 milioane de votanţi. Oficialii 
au mai spus că 770.000 de voturi au fost pierdute din cauza raidurilor poliţiei spaniole asupra secţiilor de votare, 
scrie The Guardian.   
UPDATE 2.10 Vicepreşedintele Oriol Junqueras, purtătorul de cuvânt Turull şi ministrul Romeva ţin o conferinţă de 
presă pentru a anunţa rezultatele referendumului. 
 UPDATE 1.13 Serviciile de urgenţă catalane au declarat că numărul răniţilor în urma incidentelor violente care au 
avut loc între Poliţie şi susţinătorii independenţei ar fi crescut la 844. Toate au primit îngrijiri medicale fie la faţa 
locului, fie în spitale. Dintre acestea, 355 au fost rănite la Barcelona, unde au avut loc cele mai multe ciocniri între 
protestatari şi forţele de ordine care  aveau ca misiune oprirea procesului electoral. 
 UPDATE 24.05 Liderul catalan Carles Puigdemont afirmă că regiunea şi-a câştigat dreptul la independenţă în urma 
referendumului de duminică, transmite BBC.  
El a susţinut că a fost deschisă calea unei declaraţii unilaterale de independenţă.  
De asemenea, Puigdemont a anunţat că în zilele următoare va transmite Parlamentului rezultatele votului de 
duminică pentru a acţiona în conformitate cu prevederile legii referendumului.  
Afirmaţiile liderului catalan au loc după ce premierul spaniol Mariano Rajoy a declarat, duminică seara, într-un 
discurs televizat, că în Catalonia nu a avut loc un referendum pentru independenţă. 
 Acesta a calificat ceea ce s-a întâmplat în Catalonia drept un atac la statul de drept. 
 „Nu putem permite ca progresul din ultimii 40 de ani să fie înlocuit prin şantaj”, a spus premierul Rajoy, conform 
The Independent.  
„Astăzi avem motive să credem în democraţia noastră. (...) Îmi declar disponibilitatea la dialog în termenii legii", a 
adăugat el.  
UPDATE 21:40 „În Catalonia, nu a avut loc astăzi niciun referendum“, a spus premierul spaniol Mariano Rajoy, 
într-o conferinţă de presă care are loc la această oră.     
„Marea majoritate a catalanilor nu a vrut să participe în referendumul de astăzi şi ei au respectat legea“, a 
adăugat şeful guvernului spaniol.  
Primul ministru a mai declarat că guvenul catalan provoacă nelinişte şi a catalogat referendumul drept „un proces 
care tot ce a făcut a fost să provoace diviziune, să confrunte cetăţenii şi să producă situaţii nedorite”. Totodată, 
Rajoy a mulţumit poliţiei spaniole pentru că a apărat legea şi a mulţumit şi Uniunii Europene pentru sprijin.  
Secţiile de vot s-au închis la ora 21.00, ora României, iar buletinele de vot au fost duse in locuri secrete, 
informează The Guardian.    
UPDATE 21:30 Autorităţile catalane au anunţat că 761 de oameni au fost răniţi în timpul violenţelor de duminică.  
   
Cei mai mulţi răniţi, 335, au fost în Barcelona, 45 în Catalunya Central, 187 la Girona, 26 la Tarragona, 111 la 
Lleida, 55 în Terres de l'Ebre şi un rănit în Alt Pirineu i Aran.    
UPDATE 21:10 Mai mulţi politicieni spanioli de stânga, opozanţi ai premierului conservator Mariano Rajoy, au 
cerut demisia şefului guvernului de la Madrid, transmite AFP, potrivit The Guardian.    
Prim-ministrul Rajoy este aşteptat să susţină o conferinţă de presă la ora 21.15, ora României.    
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Anterior orei 21.00, în Girona, un fief al liderului separatiştilor catalani, oamenii au construit baricade în faţa 
secţiilor de vot pentru a împiedica poliţia să le închidă înaintea orei 21 cand se anunţase că se va încheia scrutinul, 
potrivit unor site-ului The Guardian.   
 
Pubele de gunoi folosite ca baricadă la intrarea într-o şcoală din Girona unde este organizată o secţie de vot. Foto 
Jordi Sureda / The Guardian    
UPDATE 20:10 Guvernul catalan a anunţat că votul în cadrul referendumului nu va continua peste ora 20.00 ora 
locală (21.00, ora României), în afara cazurilor în care mai sunt oameni la coadă la secţiile de votare.    
Jordi Turull, purtător de cuvând al guvernului catalan, a declarat că 319 secţii de vot au fost închise de poliţie, 
transmite The Guardian. Oficialul a condamnat violenţele:„Ceea ce face poliţia (spaniolă, n.r.) este scandalos. 
Statul spaniol se află într-o situaţie foarte dificlă în faţa lumii. Ceea ce fac poliţiştii este o ruşine.“    
 UPDATE 19.02 Ministerul catalan al Sănătăţii a făcut precizări cu privire la cele 465 de persoane rănite în 
confruntările din timpul referendumului. Astfel, 216 au fost rănite la Barcelona, 80 la Girona, 64 la Lleida, 53 la 
Terres de l’Ebre, 27 în zona Catalunya central şi 25 la Tarragona, notează „The Guardian“.   
 UPDATE 18.57 Aproximativ o mie de persoane au manifestat la Madrid, dar şi în alte zone din Spania împotriva 
independenţei Cataloniei, relatează AFP, preluată de dhnet.be. „Catalonia este spaniolă“ au scandat 
demonstranţii, fluturând drapele spaniole.     
UPDATE 18.22 Trei persoane, printre care o adolescentă, au fost reţinute de poliţie după confruntările izbucnite în 
timpul referendumului din Catalonia, a afirmat Ministerul spaniol de Interne. 
 
UPDATE 17.55 Peste 460 de persoane au fost rănite în confruntările din timpul referendumului privind 
independenţa Cataloniei, a anunţat primarul Barcelonei.   
 UPDATE 16.22 Fundaşul echipei de fotbal FC Barcelona Gerard Piqué şi-a exprimat opţiunea în cadrul 
referendumului privind independenţa Cataloniei, relatează Der Spiegel. Fotbalistul în vârstă de 30 de ani s-a 
născut la Barcelona. 
 
UPDATE 16.05 Potrivit autorităţilor catalane, peste 50% din cei cu drept de vot şi-au exprimat opţiunea la 
referendumul privind independenţa Cataloniei, declarat ilegal de Guvernul de la Madrid.    
UPDATE 15.30 Guvernul catalan afirmă că 337 de persoane au fost rănite în confruntările cu poliţia izbucnite în 
timpul referendumului privind independenţa Cataloniei, interzis de Guvernul de la Madrid.    
UPDATE 14.48 Potrivit planurilor catalanilor, cei care vor să voteze în cadrul referendumului vor putea să-şi 
exprime opţiunea până la ora locală 22.00 (23.00, ora României), relatează presa internaţională.    
UPDATE 14.32 Cel puţin 11 poliţişti au fost răniţi în confruntările înregistrate în timpul referendumului pentru 
independenţă din Catalonia, potrivit Ministerului spaniol de Interne.     
UPDATE 14.30 Reprezentantul Guvernului spaniol în Catalonia Enric Millo a declarat că acţiunile Poliţiei Naţionale 
şi ale Gărzii Civile în timpul referendumului pentru independenţă din Catalonia, interzis de autorităţile de la 
Madrid, au fost făcute cu profesionalism şi au respectat proporţiile. 
 
UPDATE 13.50 Guvernul catalan cere demisia reprezentantului spaniol în această regiune, Enric Millo, acuzându-l 
de acţiuni represive. O declaraţie în acest sens a fost făcută de reprezentantul guvernului catalan Jordi Turull, în 
cadrul unei conferinţe de presă ce a fost susţinută la Barcelona.    
UPDATE 13.42 Peste 70% din secţiile de votare pentru referendumul privind independenţa Cataloniei, interzis de 
Guvernul de la Madrid, sunt deschise, susţin autorităţile catalane.  
„73% din secţiile de votare sunt deschise şi funcţionează, ceea ce înseamnă (aproape) trei sferturi.... Catalonia 
votează“, a afirmat Jordi Turull, purtătorul de cuvânt al guvernului catalan.  
Totodată, el le-a cerut catalanilor să meargă la vot pentu a-şi exprima opţiunea.  
Turull a refuzat însă să comenteze informaţiile despre rănirea unor persoane în confruntările cu poliţia, afirmând 
că nu are suficiente date referitoare la această chestiune.    
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UPDATE 13.20 Nouă persoane au fost internate în urma confruntărilor izbucnite în Catalonia între poliţia spaniolă 
şi activiştii catalani care voiau să voteze în cadrul referendumului pentru independenţă. Potrivit serviciilor de 
urgenţă catalane, acestea au suferit diverse răni şi atacuri de panică.  
„Serviciile de urgenţă au oferit asistenţă medicală unui număr de 38 de persoane, rănite în confruntări cu poliţia. 
Leziuni uşoare s-au înregistrat în cazul a 35 dintre acestea, în timp ce trei persoane au suferit răni de o gravitate 
moderată“, a informat ministerul catalan al sănătăţii într-un mesaj publicat pe reţeaua Twitter. 
 
UPDATE 13.10 Liderul separatist catalan Carles Puigdemont a denunţat „violenţa nejustificată“ de care a făcut uz 
poliţia naţională la Barcelona pentru a-i dispersa pe cei care intenţionau să voteze în cadrul referendumului 
privind independenţa Cataloniei, interzis de Guvernul de la Madrid, relevă AFP.  
„Utilizarea nejustificată a violenţei, iraţională şi iresponsabilă, de către statul spaniol nu opreşte voinţa 
catalanilor“, le-a spus el jurnaliştilor, notează dhnet.be. 
 
UPDATE 12.55 Cel puţin 38 de persoane au fost rănite în urma confruntărilor izbucnite în Catalonia, relatează n-
tv.de. În general, este vorba despre leziuni uşoare, potrivit serviciilor de intervenţie catalane. 
 
UPDATE 12.40 Poliţia spaniolă a tras cu gloanţe de cauciuc în apropierea unei secţii de votare din Barcelona, 
potrivit unor martori oculari citaţi de El Periodico, transmite Reuters.  
„Mai multe persoane relatează că poliţia a tras cu gloanţe de cauciuc“ la intersecţia a două străzi din Barcelona, a 
relatat cotidianul pe site-ul său, precizează agenţia de presă anterior citată. 
 
UPDATE 12.26 Guvernul spaniol a apărat raidurile poliţiei împotriva referendumului catalan, interzis de 
autorităţile de la Madrid, transmite DPA international.  
„Am fost obligaţi să facem ceea ce nu am fi vrut să facem“, a spus delegatul guvernului spaniol în Catalonia, Enric 
Millo, într-o conferinţă de presă, după ce poliţia spaniolă a luat cu asalt mai multe secţii de votare şi a confiscat 
urne.   
UPDATE 11.38 Liderul separatist catalan Carles Puigdemont a votat în cadrul referendumului interzis de Guvernul 
de la Madrid, potrivit postului TV3. El şi-a exprimat votul în localitatea Cornella del Terri, în provincia Girona, şi nu 
în satul în care trebuia să voteze iniţial. 
 
UPDATE 11.34 Garda civilă a tăiat conexiunile mai multor secţii de votare la internet, iar potrivit unor informaţii 
apărute pe reţelele de socializare în unele secţii nu se poate vota tocmai din cauza acestor probleme.    
UPDATE 11.28 Poliţia spaniolă a reţinut mai mulţi protestatari la o secţie de votare din Barcelona, potrivit 
sputniknews.com. 
 
UPDATE 11.20 Trupe speciale ale poliţiei spaniole au intrat în forţă duminică dimineaţă în secţia în care urma să 
voteze şeful executivului separatist regional catalan Carles Puigdemont la referendumul de autodeterminare 
interzis de Madrid, potrivit unui jurnalist de la AFP TV, transmite dhnet.be.   
 
UPDATE 10.45 Poliţia Spaniolă a intervenit duminică la o secţie de vot din Barcelona, încercând să împiedice votul 
la referendumul pentru independenţa Cataloniei, iar cei prezenţi au ridicat mâinile strigându-le poliţiştilor din 
trupele speciale să plece. Poliţia a confiscat duminică dimineaţă urne şi buletine de vot.  
Incicentul a avut loc la Centrul Ramon Llull din Barcelona, în condiţiile în care zeci de poliţişti au fost transferaţi în 
zonă după ce Poliţia regională catalană nu a închis secţiile de vot, în conformitate cu decizia Înaltei Curţi de 
Justiţie.  
Conform El Pais, zeci de dube ale poliţiei au plecat din portul Barcelona către secţii de vot din oraş,  în mai multe 
puncte având loc tensiuni, inclusiv într-o şcoală. 
 Ministerul de interne de la Madrid a anunţat că au fost confiscate buletine de vot şi urne.      
UPDATE 10:30 Forţe de poliţie, cu echipament specific situaţiilor care implică violenţă, împiedică accesul 
oamenilor în mai multe secţii de vot din Barcelona, potrivit imaginilor transmise de televiziunile de ştiri.   --- 
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 "M-am trezit de dimineaţă pentru că ţara mea are nevoie de mine", spune Eulalia Espinal I Tarro, o pensionară în 
vârstă de 65 de ani, care s-a aşezat la rând alături de alte 100 de persoane încă de la 5 dimineaţa, cu patru ore 
înainte de începerea procesului de vot. "Nu ştim ce se va întâmpla, dar trebuie să fim aici", a continuat ea, 
conform Reuters.    
"Duminică va fi o zi importantă pentru democraţie", a declarat vicepreşedintele regional Oriol Junqueras, la TV3, 
principalul canal public de televiziune din Catalonia.    
Guvernul catalan a anunţat că deschide peste 2.000 de secţii de vot în regiune, însă poliţia centrală, mobilizată de 
Madrid, a depus eforturi să le închidă. De altfel, conform unui anunţ al Guvernului spaniol, au fost sigilate 1.300 
din cele 2.315 şcoli în care au fost organizate secţii de votare pentru  referendum.    
Populaţia care vrea să sfideze interdicţia impusă de Guvernul spaniol şi să se prezinte la urne a fost îndemnată să 
îşi tipărească propriile buletine de vot, după ce autorităţile de la Madrid au confiscat milioane de buletine de vot.    
Urnele ar fi păzite în locuri sigure şi nu au putut fi găsite în timpul percheziţiilor. O centrală informatică ar urma să 
înregistreze rezultatele numărării voturilor, dar vineri instanţa a decis ca aplicaţia care permite numărarea 
voturilor să fie blocată, iar sâmbătă, poliţişti din Garda civilă au descins în sediul Centrului pentru Telecomunicaţii 
şi Tehnologia Informaţiei pentru a verifica dacă au fost blocate aplicaţiile şi serviciile prin care ar putea fi facilitat 
votul.    
În baza unei legi adoptate de Parlamentul local, liderii catalani susţin că ar putea declara independenţa de Spania 
în 48 de ore după vot.    
“După proclamarea oficială a rezultatelor, care ar urma să dureze câteva zile, există o perioadă de 48 de ore 
pentru a proclama independenţa, dar acest lucru nu exclude posibilitatea ca noi să facem încă un apel, în noaptea 
de 1 (duminică spre luni – n.r.) pentru necesitatea de a ne aşeza şi a discuta, pentru a rezolva această chestiune în 
mod politic”, a declarat preşedintele catalan Carles Puigdemont pentru BBC News.    
Potrivit unui sondaj realizat de Guvernul spaniol în iunie 2017, 41% din catalani ar fi în favoarea independenţei, 
faţă de 50% care i se opun. Însă atitudinea Madridului a dus la o creştere la 85% a proporţiei celor care vor un 
vot.     
Acesta este al doilea referendum pentru independenţă organizat de Catalonia în ultimii trei ani. În 2014, 
preşedintele Generalitat a încercat să organizeze un vot, însă Madridul l-a declarat imediat ilegal. În pofida acestui 
lucru, o consultare populară cu valoare simbolică a fost organizată pe 9 noiembrie 2014. Rata de participare s-a 
apropiat de 40%, iar aproximativ două milioane de alegători (80% dintre alegători) au spus “da” independenţei.   
 Impulsionat de succesul de atunci, pe 6 septembrie 2017, Parlamentul catalan, unde separatiştii sunt majoritari 
după alegerile regionale din 2015, a votat o lege care prevede un referendum privind independenţa Cataloniei.   
 Acest text a fost suspendat imediat de Curtea Constituţională spaniolă. Pentru Mariano Rajoy, scenariul 
independenţei este imposibil, pentru că este contrar Constituţiei spaniole, care garantează unitatea ţării.      
Preşedintele catalan Carles Puigdemont, fost jurnalist şi susţinător vechi al independenţei, a preluat conducerea 
luptei pentru acest referendum, care nu este susţinut în unanimitate de formaţiunea sa.    
Oficiali de la Madrid, inclusiv Procurorul General, a avertizat că Puigdemont ar putea fi arestat pentru faptele sale, 
deşi această opţiune nu este luată în calcul deocamdată.    
Potrivit analiştilor, tabăra “da” ar urma să câştige la urne, pentru că alegătorii favorabili independenţei vor fi cei 
motivaţi să încalce interdicţia de vot. Însă rata de participare va fi, probabil, scăzută, astfel că rezultatele nu vor 
prezenta prea mare credibilitate.    
Cu toate acestea, represiunea lansată de Guvernul spaniol i-a subminat propria imagine în ţară şi în Europa. 
Separatiştii speră să iasă consolidaţi din această criză.   
 Catalonia, regiune bogată cu 7,5 milioane de locuitori, aflată în nord-estul Spaniei, are propria limbă şi cultură, 
precum şi un grad sporit de autonomie, dar nu este recunoscută drept o naţiune separată de statul spaniol. 
Economia sa reprezintă aproximativ 19% din PIB-ul ţării iberice. 
 
(Sursa: Adevarul) 
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